

СОДЕРЖАНИЕ

Предисловие (*Д.Д. Беляев, Т.В. Гимон*). 5

Дохристианские и неевропейские общества

<i>А.А. Банщикова</i> . Историописание без истории: Египетское восприятие прошлого и его фиксация	25
<i>А.А. Красова</i> . Ассирийское историописание XIV–VII вв. до н.э.: Многообразие жанров	38
<i>М.Ю. Ульянов</i> . К характеристике процесса сохранения исторической памяти в древнем Китае периода Чуньцзо (771–453 гг. до н.э.)	71
<i>И.Е. Суриков</i> . «В круге первом»: Появление древнейших памятников европейского историописания (Греция VI–V вв. до н.э.)	168
<i>Д.Д. Беляев</i> . Зарождение историописания в древней Мезоамерике	203
С.Г. Кляшторный . Рождение древнетюркской историографии: Рунические памятники Великой степи	241
<i>Т.М. Калинина</i> . Ал-Мас‘уди как историк (на примере «Книги предупреждения и пересмотра»)	259
<i>Д.М. Бондаренко, П.М. Рёзе</i> . Историописание без письменности? Условные значки и рисунки как средство хранения и передачи исторической информации в доколониальном Бенине.	281

Христианское Средневековье

<i>В.А. Арутюнова-Фиданян</i> . Устная история в ранней армянской историографии: К вопросу о механизмах культурной преемственности	303
<i>Н.Ю. Живлова</i> . Генеалогии и раннее историописание в Ирландии	324
<i>Т.В. Гимон</i> . Зарождение историописания в Англо-Саксонской Англии	365
<i>А.И. Сидоров</i> . Малые формы большой истории в зеркале средневековых манускриптов (по материалам южногерманских рукописей IX–XI вв.)	439
<i>Е.А. Мельникова</i> . Генеалогия и начала исландско-норвежского историописания.	464
<i>Г.В. Глазырина</i> . Первый историограф Исландии Сэмунд Мудрый.	527

<i>В.И. Матузова.</i> Начало историописания Тевтонского ордена в Пруссии	552
<i>А.С. Щавелев.</i> Еще раз о мифопоэтических устных источниках средневекового историописания: Рассказы об основателях династий у Галла Анонима и Снорри Стурлусона	565
<i>А.В. Назаренко.</i> Достоверные годовые даты в раннем летописании и их значение для изучения древнерусской историографии	593
<i>Т.Л. Вилкул.</i> О хронографических источниках «Повести временных лет» и времени появления древнерусских хронографов	655
<i>М.М. Дробышева.</i> Летописные надписи-граффити киевского Софийского собора (XI–XII вв.) как форма историописания.	706
<i>Л.В. Столярова.</i> Исторические записи на древнерусских книгах (из опыта анализа записи на кормчей 1286 г.)	725
<i>Т.В. Гимон.</i> К проблеме зарождения историописания в Древней Руси	748

Рецензии

<i>Т.Н. Джаксон.</i> Раннее историописание скандинавских стран: К проблеме формирования национальной христианской идентичности (по поводу коллективной монографии <i>Nistorical Narratives and Christian Identity on a European Periphery</i> (с. 1070–1200) / Ed. by I.N. Garipzanov. Turnhout, 2011)	801
<i>В.И. Матузова.</i> <i>Starnawska M. Świętych życie po życiu: Relikwie w kulturze religijnej na ziemiach polskich w średniowieczu.</i> Warszawa, 2008. (<i>Старнавская М. Жизнь после жизни: Мощи святых в религиозной культуре на польских землях в Средние века.</i> Варшава, 2008).	836
Список принятых сокращений.	840
Сведения об авторах	845

CONTENTS

Preface (<i>D.D. Beliaev, T.V. Guimon</i>)	5
--	---

Pre-Christian and non-European societies

<i>A.A. Bانشchikova</i> . Historical writing without history: The perception and the recording of the past in Ancient Egypt	25
<i>A.A. Krasova</i> . Historical writing of Assyria in the fourteenth–seventh centuries B.C.: The diversity of genres	38
<i>M.Yu. Ulyanov</i> . On the process of preservation of historical memory in Ancient China of Chunqiu Period (771–453 B.C.)	71
<i>I.E. Surikov</i> . “In the first circle”: The emergence of the most ancient pieces of European historiography (Greece, the sixth–fifth centuries B.C.)	168
<i>D.D. Beliaev</i> . The beginning of historical writing in Ancient Mesoamerica	203
<u><i>S.G. Klyashtornyi</i></u> . The birth of Ancient Turkic historiography: The runic monuments of the Great Steppe	241
<i>T.M. Kalinina</i> . Al-Mas‘udi as a historian: <i>Kitab al-tanbih wa-l-ishraf</i>	259
<i>D.M. Bondarenko, P. Roese</i> . Historiography without writing? Abstract signs and pictorial marks as a means of historical and cultural information preservation and transmission in precolonial Benin	281

The Christian Middle Ages

<i>V.A. Arutyunova-Fidanyan</i> . Oral tradition in the Armenian historiography: On the mechanisms of cultural continuity	303
<i>N.Yu. Zhivlova</i> . Genealogies and early historical writing in Ireland	324
<i>T.V. Guimon</i> . The beginnings of historical writing in Anglo-Saxon England	365
<i>A.I. Sidorov</i> . Little forms of big history in medieval manuscripts (some books from South Germany of the ninth–eleventh centuries)	439
<i>E.A. Melnikova</i> . Genealogy and the beginnings of Norse-Icelandic historical writing	464
<i>G.V. Glazyrina</i> . Sæmundr the Wise, the first history writer in Iceland	527
<i>V.I. Matuzova</i> . The beginning of historical writing of the Teutonic Order in Prussia	552

<i>A.S. Shchavelev</i> . Once again on mythical-epic oral sources of medieval historical writing: Gallus Anonymus' and Snorri Sturluson's stories of dynasty's founders	565
<i>A.V. Nazarenko</i> . Verifiable annual dates in the early Rus chronicles and their significance for the study of historical writing in Rus	593
<i>T.L. Vilkul</i> . On the chronographic sources of the <i>Primary Chronicle</i> and the dating of the earliest Rus <i>khronographs</i>	655
<i>M.M. Drobysheva</i> . Historical <i>graffiti</i> from the St Sophia Cathedral of Kiev (the eleventh and the twelfth centuries) as a form of historical writing.	706
<i>L.V. Stolyarova</i> . Historical inscriptions in Old Rus books (an analysis of the inscription of the <i>Kormchaia</i> of 1286)	725
<i>T.V. Guimon</i> . On the beginnings of historical writing in Old Rus.	748

Reviews

<i>T.N. Jackson</i> . Early Scandinavian historiography: To the problem of national Christian identity formation (concerning the collection of articles "Historical Narratives and Christian Identity on a European Periphery: Early History Writing in Northern, East-Central, and Eastern Europe (c. 1070-1200)" / Ed. by Ildar H. Garipzanov. Turnhout, 2011)	801
<i>V.I. Matuzova</i> . <i>Starnawska M. Świętych życie po życiu: Relikwie w kulturze religijnej na ziemiach polskich w średniowieczu</i> . Warszawa, 2008 (<i>Starnawska M. Life after life: Relics in religious culture in medieval Poland</i> . Warsaw, 2008).	836
Abbreviations.	840
Notes on contributors.	845